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Úvod 
V roku 2023 si Slovenská akadémia vied (SAV) pripomína 70. výročie svojho založenia. Okrúhle 
výročia sú spravidla podnetom na zamyslenie a zhodnotenie doterajšieho vývoja. V porovnaní 
s väčšinou európskych akadémií je SAV relatívne mladá inštitúcia. Jej vklad do rozvoja špičkovej 
vedy a výskumu na Slovensku je však obrovský. Akadémia a jej pracovníci majú výraznú zásluhu 
na tom, že slovenská veda sa po desaťročiach zaostávania rýchlo dostala na štandardnú európ-
sku úroveň. V súčasnosti je SAV najväčšia vedecká inštitúcia na Slovensku. Realizuje špičkový 
základný a aplikovaný výskum v širokom spektre technických, prírodných, humanitných a spo-
ločenských vied. Prostredníctvom medzinárodných vedeckých projektov a spoluprác začleňuje 
slovenskú vedu do globálneho kontextu rozvoja vedy a výskumu. 

Tento stručný prehľad má za cieľ priblížiť vývoj SAV (a jej predchodkýň) prístupným spôsobom 
širokej čitateľskej verejnosti v dobovom kontexte od jej počiatkov až do súčasnosti. Dejiny ta-
kejto inštitúcie sa totiž dajú ťažko pochopiť bez historických väzieb a súvislostí. SAV nemožno 
odtrhnúť od dejín (česko)slovenskej spoločnosti ani od dejín štátu, v ktorom sa odohrávali. Práve 
na pozadí vývoja za posledných sedemdesiat rokov možno realisticky zhodnotiť jej prínos do 
slovenskej a svetovej vedy. Dejiny SAV zároveň ponúkajú pohľad na skrytý, no dramatický zápas 
o vedecké poznanie, ktoré si vedci na Slovensku dokázali vyvzdorovať napriek nepriaznivým 
okolnostiam. 
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V roku 1831 sa uskutočnilo prvé slávnostné zasadnutie Uhorskej akadémie vied, postupne budovanej 
od zakladateľskej donácie grófa Istvána Széchenyiho z roku 1825. Stala sa z nej najvýznamnejšia cen-
trálna vedecká inštitúcia kráľovstva. Spočiatku však v rámci maďarského národoveckého hnutia kládla 
dôraz hlavne na kultivovanie maďarského jazyka, vydávanie učebníc a budovanie terminológie. V tejto 
fáze vývoja teda nenapĺňala očakávania národností zamerané na budovanie vlastnej národnej akadé-
mie vied. 

Úlohu akadémie v slovenskom prostredí mala aspoň čiastočne zohrávať Matica slovenská založená 
v roku 1863. Na jej pôde sa však pre chýbajúce vedecké zázemie nepodarilo zorganizovať inštitucionál-
nu základňu pre organizovanú výskumnú činnosť. Navyše, už v roku 1875 bola Matica uhorskou vládnou 
mocou zlikvidovaná.

Koncom 19. storočia vedecký nadšenec a katolícky kňaz Andrej Kmeť pripravil plán na založenie slo-
venskej akadémie vied. Inšpiráciou mu mohla byť Česká akadémia cisára Františka Jozefa pre vedy, 
slovesnosť a umenie, ktorá začala svoju činnosť v roku 1890. V uhorských pomeroch však Kmeťov plán 
nemal nádej na úspech. Nakoniec sa podarilo v Turčianskom Svätom Martine založiť múzeum a na-
miesto akadémie vznikla Muzeálna slovenská spoločnosť. Na území dnešného Slovenska tiež pôsobilo 
viacero regionálnych spolkov, v ktorých sa združovali najmä lekári a prírodovedci bez ohľadu na národ-
nosť. Tieto organizácie vyvíjali intenzívnu činnosť a vykonali veľké množstvo práce pri výskume, ale aj 
popularizácii vedy.

Začiatky inštitucionálneho výskumu 
na našom území

Krátke obdobie trvania prvej Československej republiky (1918 – 1938) bolo pre rozvoj slovenskej národ-
nej vedy a kultúry oveľa priaznivejšie. Slovenská spoločnosť rýchle doháňala, čo v predchádzajúcom 
období zmeškala. Práve v období po roku 1918 treba hľadať počiatky súčasných vedeckých a univerzit-
ných inštitúcií vrátane SAV. V roku 1919 otvorila svoje brány Univerzita Komenského. Bola obnovená aj 
Matica slovenská, pričom ambíciou jej predstaviteľov bolo vytvoriť z nej významnú vedeckú inštitúciu. 
Matičné vedecké odbory boli zamerané prevažne na vlastivedné disciplíny – históriu, jazykovedu, ná-
rodopis, literatúru a umenie. 

Na pôde Univerzity Komenského vznikla v roku 1926 Učená spoločnosť Šafárikova (ÚSŠ), nazvaná podľa 
významného slovenského slavistu. Hlavná náplň jej činnosti sa tiež týkala hlavne spoločenských vied. 
Tie prírodné zastupoval len lekársky výskum. Na Slovensku totiž chýbalo technické a  prírodovedné 
vysoké školstvo. USŠ a čiastočne aj Matica v niektorých aspektoch pripomínali skromnejšie verzie aka-
démií vied okolitých štátov. Rýchly rozvoj vedy a kultúry smeroval však k vytvoreniu takejto inštitúcie 
aj na Slovensku.

Zdroj: wikipedia.org

Andrej Kmeť

Katolícky kňaz, polyhistor, zakladateľ 
a prvý predseda Muzeálnej slovenskej 
spoločnosti. 

Slovenská akadémia vied (SAV) je často príliš zjednodušene vnímaná ako sovietsky import. V skutoč-
nosti sa plány na založenie vrcholnej, neuniverzitnej vedeckej inštitúcie na Slovensku objavovali dávno 
pred ustanovením komunistického režimu v Československu. Rôzne typy akadémií vied vznikali v eu-
rópskych štátoch od polovice 17. storočia a dodnes existujú vo väčšine z nich. Snahy o založenie „uče-
nej spoločnosti“ sa objavovali medzi slovenskými vzdelancami od 18. storočia. Vážnym pokusom bol 
neuskutočnený projekt známeho polyhistora Mateja Bela z roku 1735 pod názvom Societas litteraria. 
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Slovenská akadémia vied a umení (SAVU) vznikla po rozbití Československa v čase existencie Slo-
venskej republiky (1939 – 1945), vazalského štátu nacistického Nemecka. Hlavným aktérom a ini-
ci átorom jej založenia bol rozhľadený a všestranne vzdelaný jazykovedec Ľudovít Novák. Podnet na 
založenie inštitúcie, ktorá mala organizovať vedecký a umelecký život na Slovensku, tak neprišiel zo 
sféry politiky, ale od vedcov združených v Slovenskej učenej spoločnosti, ktorá v roku 1939 nahradila 
USŠ, rozpustenú na príkaz ľudáckeho režimu slovenského štátu.  

Slovenská akadémia vied a umení 
1942 – 1953

Veľkým podporovateľom plánu slovenskej akadé-
mie bol minister školstva a národnej osvety Jo-
zef Sivák, predseda Snemu Martin Sokol, poslanci 
Emil Boleslav Lukáč a Pavol Čarnogurský, ako aj 
vplyvný publicista Konštantín Čulen. Akadémiu 
vnímali ako inštitúciu, ktorá bude „dotvárať ná-
rodnú jednotu Slovákov“, ako niečo, čo musí mať 
každý vyspelý európsky štát. Projekt SAVU mal 
však aj viacerých odporcov medzi významnými 
politikmi a vedcami. Kritici projektu tvrdili, že Slo-
vensko popri univerzite, novej Slovenskej vysokej 
školy technickej a Matici slovenskej už ďalšie ve-
decké inštitúcie nepotrebuje. 

Ľudovítovi Novákovi sa však podarilo získať 
dostatočnú podporu a v júli 1942 Snem Slovenskej 
republiky schválil zákon o Slovenskej akadémii 
vied a umení. Prví vedeckí pracovníci do akadé-
mie nastúpili na jar roku 1943. Formálnym pro-
tektorom SAVU sa stal prezident Jozef Tiso, ktorý 
sa však v jej prospech angažoval len minimálne. 
Prvým predsedom SAVU sa stal profesor chémie 
František Valentín. Funkciu generálneho tajomní-
ka zastával Ľudovít Novák. Akadémia sídlila v Bra-
tislave. Mala jazykovedný, historický, zemepisný, 
literárnovedný a astronomický ústav, ktorý sídlil 
v budove observatória na Skalnatom Plese vo Vy-
sokých Tatrách. 

Obr. 1 
SAVU, Štúrova ulica v Bratislave. 

Odhalenie pamätnej tabule pri príležitosti 
50. výročia vzniku SAVU. Ivan Gašparovič, 

predseda NR SR odhaľuje tabuľu. 

Zdroj: Archív SAVZnenie zákona o SAVU.
Zdroj: Archív SAV

Sídlo
SAVU
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Počas vojnových rokov SAVU bojovala s obrovský-
mi finančnými problémami. Z plánovanej stovky 
vedeckých pracovníkov sa podarilo získať menej 
ako tretinu, väčšinu z nich len externe. Situáciu 
komplikoval aj stav konkurenčného boja s Maticou 
slovenskou. Jej vedecké výsledky preto boli len 
veľmi skromné. Začiatkom roka 1945 boli kvôli po-
stupujúcim sovietskym vojskám pracovníci SAVU 
evakuovaní z Bratislavy. Vrátili sa v máji, ale to 
sa už hlásili Povereníctvu pre školstvo obnovenej 
Československej republiky. 

Napriek okolnostiam jej vzniku nebola existencia 
SAVU československou vládou spochybnená. Aka-
démii pomohlo, že nebola pod výrazným ideolo-
gickým tlakom zo strany vládnuceho režimu, ktorý 
sa o jej fungovanie príliš nezaujímal. Hoci do jej 
vedenia boli dosadené osoby považované za lojál-
ne vláde slovenského štátu, medzi radovými pra-
covníkmi boli aj vedci, ktorí spolupracovali s odbo-
jom. Prežitiu SAVU najviac pomohli pragmatické 
záujmy slovenských povojnových politikov. Stala 
sa súčasťou predstavy o rovnoprávnom postave-
ní českého a slovenského národa v obnovenej re-
publike. V predstavách slovenských politikov mala 
akadémia prispieť k ekonomickému a kultúrnemu 
dobiehaniu českých zemí. Ako vyhlásil komunis-
tický poslanec Fraňo Kráľ v novembri 1945: „Náš 
národ v nových štátoprávnych pomeroch, ktoré mu 
umožňujú naplno rozvinúť svoj kultúrny život, túto 
inštitúciu potrebuje, lebo čakajú na ňu v súčas-
nosti veľké úlohy.“ 

Najprv však bolo treba odstrániť ľudácke korene 
akadémie. Začiatkom roka 1946 bola akadémia re-
organizovaná „na ľudovodemokratickom základe“. 

Aby sa nezachovalo ani zdanie kontinuity s orga-
nizáciou spred roka 1945, bol starý zákon o SAVU 
najprv zrušený a až následne prijatý zákon nový. 
Celá inštitúcia tak bola formálne znova založe-
ná, hoci do nej automaticky prešiel majetok aj 

pracovníci bývalej akadémie. Vinou vyostrených 
politických pomerov v Československu sa však or-
ganizačné upevnenie SAVU nepodarilo dokončiť. 
Prezident Edvard Beneš nikdy nevymenoval členov 
akadémie, ktorí mali následne zvoliť jej predsed-
níctvo. SAVU tak fungovala v mimoriadnom reži-
me. Kľúčovú funkciu generálneho tajomníka SAVU 
vykonával literárny teoretik Mikuláš Bakoš.

Ani druhá SAVU nemala reálne predpoklady fun-
govať ako vrcholná inštitúcia slovenskej vedy, hoci 
tak bola zákonom definovaná. Výskum prebiehal 
výlučne v oblasti spoločenských vied a bol zamera-
ný najmä na vlastivednú tematiku. Technické, prí-
rodovedné a lekárske ústavy existovali len v rovine 
plánov do budúcnosti. Akadémia fungovala hlavne 
ako koordinačné pracovisko a najvýznamnejším 
výsledkom jej aktivít bola edičná činnosť a vydá-
vanie časopisov. 

Prevzatie moci Komunistickou stranou Česko-
slovenska (KSČ) vo februári 1948 znamenalo pre 
rozvoj vedy v Československu zásadnú zmenu. Ko-
munisti deklarovali, že „spoločnosť potrebuje len 
vedu vysoko ideologickú“, napomáhajúcu rozvoju 
socialistickej spoločnosti. Požiadavka autonómie 
vedeckých inštitúcií a slobody výskumu za reakčný 
postoj. Výskum mal byť integrálnou súčasťou pod-
robného plánovacieho procesu. Ako s obľubou ho-
vorili komunistickí ideológovia, vedecké inštitúcie 
mali fungovať rovnakým spôsobom ako továrne. 
Predpokladalo sa, že v nich ostanú len pracovníci 
ochotní plne sa podriadiť ideologickým požiadav-
kám nového režimu, čo v praxi znamenalo osvoje-
nie si ideológie marxizmu-leninizmu. 

Ďalšie osudy slovenskej akadémie boli tesne späté 
s vývojom československej socialistickej diktatúry 
v rámci sovietskej sféry vplyvu. V jej dejinách sa 
odzrkadľoval vývoj komunistického režimu v Čes-
koslovensku a jej predstavitelia boli v „krízových 
obdobiach“ vťahovaní do polemík týkajúcich sa po-
litiky vládnuceho režimu.

Bezprostredne po politických zmenách v roku 1948 
ešte neprebehli v SAVU žiadne výrazné zmeny. 
Marxistická veda na Slovensku prakticky neexisto-
vala a nový režim sa nemohol opierať o už exis-
tujúcu skupinu vedcov marxistov, ktorí by mohli 
nahradiť „ideologicky nevyhovujúcich“ vedeckých 
pracovníkov. Komunisti tak namiesto represálií či 
personálnych výmen pristúpili k presvedčovaniu 
vedeckej obce, aby akceptovala princípy marxiz-
mu-leninizmu. Väčšina vedcov na túto požiadavku 
aspoň formálne a deklaratívne pristúpila.

Pracovníci SAVU mali výhodu, že sa priamo ne-
podieľali na prísne kontrolovanej vysokoškolskej 
výučbe. Orgány komunistickej strany sa totiž za-
meriavali skôr na proces výchovy novej generácie 
vysokoškolských študentov. Zatiaľ čo na vysokých 
školách prebiehali v roku 1948 čistky, v SAVU bol 
prijatý program výchovy a prevýchovy s cieľom zvý-
šiť počet „socialistických vedeckých pracovníkov“.

V máji 1949 na IX. zjazde KSČ jej predseda Kle-
ment Gottwald načrtol „generálnu líniu budova-
nia socializmu“. Zdôraznil dôležitosť vytvorenia 
inteligencie, triedne a ideologicky spätej s ľudom 
a vychovanej v duchu marxizmu-leninizmu a dia-
lektického a historického materializmu. V roku 
1950 definoval IX. zjazd Komunistickej strany Slo-

Mikuláš Bakoš ako generálny
 tajomník SAVU sa výraznou 

mierou podieľal na jej rozvoji 
v prvých povojnových rokoch.

Zdroj: Dušan Teplan
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venska (KSS) generálnu líniu strany v oblasti vedy 
a umenia. Základnou tendenciou ďalšieho rozvo-
ja SAVU malo byť uprednostňovanie technických, 
lekárskych a prírodných vied. Spoločenské vedy 
sa mali sústrediť na indoktrináciu obyvateľstva 
v prospech marxizmu-leninizmu. Zjazdy KSČ a KSS 
tak možno považovať za začiatok „sovietizácie“ 
českej a slovenskej vedy a výskumu.

Úlohu previesť stranícke požiadavky do fungova-
nia SAVU dostal Ladislav Novomeský. Tento pro-
minentný marxistický intelektuál, básnik, bývalý 
povereník školstva a člen vedenia KSS v tom čase 
už bojoval proti obvineniam z „buržoázneho nacio-
nalizmu“. Jeho zatknutie 6. februára 1951 uvrhlo 
podozrenie na celú organizáciu a spustilo vlnu 
kádrovania pod heslom „očisty SAVU od nepriateľ-
ských elementov“. Akadémiu muselo opustiť via-
cero pracovníkov a na ich miesto začali vo väčšom 
počte prichádzať mladí vedci, ktorí tu mali presa-
diť „marxisticko-leninské metódy práce“.

Vedenie KSČ zároveň rozhodlo o zásadnom inšti-
tucionálnom prebudovaní vedy a výskumu v Čes-
koslovensku podľa sovietskeho vzoru. Skompromi-
tovanú SAVU, ktorá sa podľa straníckeho vedenia 
„nestala akadémiou socialistického typu ani pra-
covnou náplňou, ani kádrovým obsadením“, vy-
striedala nová inštitúcia s jemne pozmeneným 
názvom – Slovenská akadémia vied. Od roku 1952 
vedenie SAVU dostalo za úlohu pomáhať pri prí-
prave jej vzniku.

Štúrova ulica v Bratislave. 
Ivan Gašparovič, predseda 

NR SR, oddhaľuje pamätnú 
tabulu pri príležitosti 

50. výročia vzniku SAVU. 
Zdroj: Archív SAV

Žiadosť SAVU o príspevok
 z roku 1943. 

Zdroj: Archív SAV
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Zdroj: Archív SAV, 6. júna 1953.

K slávnostnému otvoreniu Slovenskej 
akadémie vied poslal pozdravný list 
prezident republiky Antonín Zápotocký. 
Obsah listu prečítal člen korešpondent 
ČSAV akademik SAV Igor Hrušovský. 
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Podľa plánu mali vzniknúť dve nové vedecké inštitúcie, ktoré kopírovali asymetrický model štátu. 
Celoštátna, dominantne česká Československá akadémia vied (ČSAV) a Slovenská akadémia vied 
(SAV). ČSAV mala byť ekvivalentom Akadémie vied Sovietskeho zväzu a SAV bola budovaná podľa 
vzoru národných akadémií sovietskych zväzových republík. V oboch inštitúciách sa hlavný dôraz 
kládol na prírodné a technické vedy, ktoré mali byť koordinované na celoštátnej úrovni.

Začiatky SAV

Predstaviteľom slovenskej vedeckej obce sa s po-
mocou časti politickej reprezentácie podarilo pre-
sadiť autonómiu budúcej SAV, ktorá bola založená 
ako samostatná akadémia v rámci ČSAV. Dôvodov 
na takéto rozhodnutie bolo viac. Ten najdôleži-
tejší spočíval v presvedčení, že politika rýchlej 
modernizácie Slovenska si bude vyžadovať špe-
cifický prístup aj v prípade rozvoja vedy a techni-
ky. Budúca SAV sa mala zamerať na hospodárske 
napredovanie Slovenska, pretože práve vyrovná-
vanie ekonomických rozdielov s českou časťou re-
publiky bolo straníckym vedením považované za 
najefektívnejší spôsob riešenia pretrvávajúcich 
problémov v česko-slovenských vzťahoch. 

Slovenská akadémia vied bola 18. júna 1953 zá-
konom zriadená ako vrcholná vedecká inštitúcia 
združujúca najvýznamnejších vedeckých pracovní-
kov na Slovensku. O týždeň neskôr bol jej vznik 
slávnostne vyhlásený v Národnom divadle v Bra-
tislave. Do novej organizácie prešli všetky ústavy 
a ich zamestnanci z bývalej SAVU, ako aj viaceré 
ústavy, ktoré predtým patrili pod rôzne minister-
stvá. 

Predseda SAV Ondrej Pavlík preberá 
od predsedu SNR Františka Kubača 

Smolenický zámok – Dom vedeckých 
pracovníkov, 28. 6. 1953.

Zdroj: Archív SAV

Už dávno pred vznikom SAV bolo jasné, že jej pred-
sedom sa stane Ondrej Pavlík. Bol síce odborníkom 
na pedagogiku, no jeho hlavnou kvalifikáciou bolo 
dlhoročné členstvo v KSS a fakt, že sa na organizá-
cii slovenského vedeckého života podieľal od roku 
1945. Patril k horlivým vykonávateľom politiky KSČ 
v školstve, vo vede a v kultúre. Záležalo mu však 
na rozvoji vedy a výskumu na Slovensku a v znač-
nej miere sa angažoval v prospech vzniku SAV ako 
autonómnej inštitúcie. Uvedomoval si, že napredo-
vanie slovenskej vedy je nemysliteľné v podmien-
kach rigidného aplikovania ideologických a kádro-
vých zásad. Na zasadnutí Ústredného výboru KSS 
v januári 1953 jednoznačne odmietol „sektársky 
postoj voči slovenskej inteligencii“, ktorý bol typic-
ký počas boja s „buržoáznym nacionalizmom“. 

Funkcie podpredsedov získali renomované vedec-
ké osobnosti: virológ Dionýz Blaškovič, metalurg 
Jo zef Čabelka a fyzik Dionýz Ilkovič. Za prvých čle-
nov Slovenskej akadémie vied boli vymenované 
ďalšie zakladateľské osobnosti slovenskej vedy 
– orientalista Ján Bakoš, veterinár Ivan Brauner, 
endokrinológ Ladislav Dérer, matematik Juraj 
Hronec, filozof Igor Hrušovský, matematik Štefan 
Schwarz a chemik Jozef Vašátko.

V prvých rokoch prebiehal rozvoj SAV pomerne ži-
velne. Vedecké pracoviská nevznikali na základe 
jasného plánu, ale skôr podľa toho, akí odborní-
ci boli na Slovensku dostupní. Vedenie akadémie 
však rešpektovalo stranícku direktívu, že hlavný 
dôraz bude kladený na prírodné, lekárske a najmä 
technické vedy. Vedenie SAV sa muselo brániť ná-
zorom, že základný výskum má byť koncentrovaný 
v ČSAV. Vznik väčšiny ústavov základného príro-
dovedného a technického výskumu v SAV tak bol 
až záležitosťou druhej polovice 50. rokov. V prvých 
rokoch bola väčšina výskumu zameraná na rieše-
nie konkrétnych a bezprostredných slovenských 
hospodárskych a spoločenských problémov. Typic-
kým príkladom bol endokrinologický výskum pod 
vedením Juliána Podobu, ktorý analyzoval príčiny 
hromadného výskytu ochorenia štítnej žľazy na 
Slovensku. Na základe výsledkov vyšetrenia okolo 
160 000 osôb bolo zavedené jodidovanie kuchyn-
skej soli na celom území Slovenska.

Ďalšie významné výsledky boli pokračovaním vý-
skumov, ktoré sa začali už v predchádzajúcom ob-
dobí. To sa týkalo práce na atlase hviezdnej oblohy, 
ktorý zostavil v rokoch 1947 – 1948 riaditeľ obser-
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Observatórium na Skalnatom Plese.
Zdroj: Archív SAV

Najdôležitejší atlas hviezdnej oblohy, 
používaný v druhej polovici 20. storočia 

v observatóriách celého sveta, 
Atlas Coeli Skalnaté Pleso 1950.0. 

Autor: Antonín Bečvář.
Zdroj: Archív SAV

vatória na Skalnatom Plese Antonín Bečvář. Atlas 
Coeli Skalnaté Pleso 1950.0 používali v druhej po-
lovici 20. storočia v observatóriách celého sveta. 
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V priebehu 50. rokov sa autori venovali zdokonaľo-
vaniu jeho predchádzajúcich verzií.

Prvých päť rokov akadémie bolo obdobím rýchle-
ho rastu. Na tom nič nezmenil ani fakt, že Ondrej 
Pavlík musel v roku 1955 z politických dôvodov 
požiadať o uvoľnenie z funkcie predsedu SAV. Na-
hradil ho konformnejší a poslušnejší marxistický 
filozof Andrej Sirácky, ktorý bol zároveň rektorom 
Univerzity Komenského. 

Koncom roka 1953 mala akadémia 36 vedeckých 
pracovísk a 584 pracovníkov. V roku 1955 to bolo 
už 46 pracovísk a zhruba 1 500 pracovníkov. Vrchol 
rozvoja v prvom období fungovania inštitúcie na-
stal roku 1958, keď počet ústavov dosiahol 51 a roč-
ne pribúdalo okolo 150 – 170 pracovníkov. Krivka 
nárastu vysokoškolsky vzdelaných zamestnancov 
však bola oveľa skromnejšia. Vysoké školy totiž 
nedokázali pokryť rastúce požiadavky na dostatok 
absolventov pre všetky oblasti hospodárskeho ži-
vota. Skutočnosť, že SAV bola nová inštitúcia, sa 
odrážala aj na vekovom zložení jej pracovníkov. Dr-
vivá väčšina z nich mala 25 – 30 rokov. Riaditelia 
ústavov vo väčšine prípadov pri získavaní nových 
pracovníkov prihliadali v prvom rade na odbornosť. 
Stranícki predstavitelia akadémií neustále zdôraz-
ňovali, že triedne a politické kritériá musia hrať 
v prijímacom procese rovnako dôležitú úlohu ako 
tie vedecké. Kádrová politika v SAV však väčšinou 
nebola pod takým drobnohľadom ako na vysokých 
školách. 

Vedúci predstavitelia ČSAV sa nepokúšali o priame 
zásahy do fungovania SAV a rešpektovali jej auto-
nómiu. Pravidelné spoločné stretnutia zástupcov 
oboch inštitúcií mali skôr podobu vzájomného in-
formovania a nie direktívneho plánovania spoloč-

ných výskumných projektov. Komplikovali sa však 
vzťahy SAV s univerzitami a vysokými školami. Tie 
totiž prechádzali zmenami, ktoré systematicky 
zhoršovali podmienky na vedeckú činnosť. Keďže 
v SAV prebiehal opačný proces, na vysokoškol-
ských pracoviskách silnel pocit krivdy. Vtedajšia 
štátna politika núteného obetovania vysokých škôl 
v prospech SAV sa stala základom dlhodobo napä-
tého vzťahu medzi týmito inštitúciami. Na druhej 
strane, v 50. rokoch boli slovenské inštitúcie vedy 
a výskumu do značnej miery personálne prepoje-
né. Toto prelínanie postupne zoslablo až v priebe-
hu 60. rokov. 

Politická kríza komunistického bloku v polovici 50. 
rokov, najmä povstanie v Maďarsku v roku 1956, 
zmenila náhľad vrcholných predstaviteľov KSČ na 
„socialistickú inteligenciu“. Už nebola považova-
ná za oporu režimu, ale naopak za zdroj libera-
listických a opozičných nálad. Koncom roka 1957 
spustilo vedenie KSČ „previerky triednej a politic-
kej spoľahlivosti“, ktoré sa týkali aj pracovníkov 
ČSAV a SAV. Akadémiu mali opustiť triedne a po-
liticky „nevhodní“ pracovníci, ktorí sa na svojich 
miestach držali len vďaka svojej odbornosti. Na-
hradiť ich mala nová generácia lojálnych vedcov 
vychovaných v socialistickom duchu. Previerky 
v SAV v konečnom dôsledku postihli relatívne malý 
počet vedcov, takmer dva roky však nezmyselne 
odčerpávali ústavom energiu a prostriedky.

Koniec 50. rokov priniesol dôležitú zmenu v stratégii rozvoja SAV. Obdobie „živelného rastu“ mal 
nahradiť plán koncepčného a efektívneho rozvoja vedeckých inštitúcií. Cieľom bolo dosiahnutie 
výraznejšieho prínosu k priemyselnému rozvoju štátu. Prelom desaťročí bol charakteristický snahou 
o korigovanie negatív zakladateľského obdobia a vytvorenie dlhodobej koncepcie vývoja slovenskej 
vedy. To sa týkalo aj zahraničných vzťahov. SAV uzavrela dohody o spolupráci s akadémiami vied 
socialistických krajín a začali sa aj rokovania o spoločných témach výskumu. Tieto dohody tvorili 
v nasledujúcich desaťročiach jadro medzinárodnej spolupráce SAV.

Od centralizácie k federácii

V roku 1959 prišla SAV o ústavy poľnohospodár-
skeho výskumu. Všetky pracoviská tohto typu sa 
na nátlak ministerstva poľnohospodárstva sta-
li súčasťou slovenskej pobočky Československej 
akadémie poľnohospodárskych vied. Akadémia 
stratila 14 ústavov a 950 pracovníkov. Pozitívnym 
vývojom bol začiatok stavebných prác v budúcom 
areáli SAV na Patrónke. Výstavba bola primárne 
investíciou do rozvoja preferovaných technických 
a prírodných vied. 

Silnejúce centralizačné tendencie v republike, kto-
ré vyvrcholili prijatím novej ústavy v roku 1960, 
ovplyvnili aj ďalšie smerovanie SAV. Predsedníctvo 
KSČ pod vedením Antonína Novotného požadovalo 
od akadémií vied efektívnejšiu koordináciu práce 
a výraznejší príspevok vedy a výskumu k hospodár-
skemu rozvoju štátu. Koncom februára 1960 stra-
nícke vedenie vydalo uznesenie o novom uspo-
riadaní vzťahov medzi ČSAV a SAV, ktoré ohlásilo 
koniec autonómie slovenskej akadémie. Oficiálne 
bol tento krok odôvodnený úspechmi slovenskej 
vedy, ktorá sa mala začať viac podieľať na úlohách 

celoštátneho významu. SAV sa do budúcnosti mala 
stať „organickou“ súčasťou ČSAV. 

Symbolickým potvrdením tohto vývoja bola voľba 
nového predsedu SAV. Koncom roka 1961 sa ním 
stal virológ Dionýz Blaškovič, jeden z najvýznam-
nejších slovenských vedcov, riaditeľ úspešného Vi-
rologického ústavu ČSAV sídliaceho výnimočne nie 
v Prahe, ale v Bratislave. D. Blaškovič patril medzi 
zakladajúce osobnosti oboch akadémií a stal sa 
tak symbolom ich pevného spojenia. 

Čoskoro sa však ukázalo, že prehnané centralizač-
né predstavy sa dajú len ťažko realizovať. Vedenie 
ČSAV nemalo záujem direktívne ovládať slovenskú 
akadémiu tak, ako to predpokladali tvorcovia kon-
cepcie jednotnej sústavy vedeckých a výskumných 
inštitúcií. Navyše, centralizačné snahy v slovenskej 
vedeckej obci vyvolávali značný, aj keď väčšinou 
len skrytý odpor. Predsedníctvu SAV sa aj v spo-
lupráci s niektorými predstaviteľmi KSS podarilo 
presadiť, aby popri zákone o ČSAV vznikol aj nový 
zákon o SAV, ktorý jej ponechal postavenie „národ-
nej vedeckej ustanovizne“. 
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V konečnom dôsledku si obe aka-
démie z centralizačného procesu 
vybrali najmä to, čo bolo pre ne 
výhodné. Dôležitým pozitívom 
pre vývoj slovenskej vedy bolo, že 
sa v oveľa väčšej miere rozbehla 
vedeckovýskumná spolupráca 
oboch akadémií. V tomto obdo-
bí sa začali zlepšovať aj vzťahy 
s univerzitným prostredím. Čoraz 
viditeľnejšie sa prejavoval trend 
spolupracovať s vysokými škola-
mi ako s rovnocennými partner-
mi. 

V prvej polovici 60. rokov sa plá-
ny stagnujúceho českosloven-
ského hospodárstva do značnej 
miery spoliehali na technologic-
ké inovácie. Dôraz na vedu, mo-
derné technológie, automati-
záciu a vedeckú racionalitu bol 
všadeprítomný. Kľúčové posta-
venie v pláne na zefektívnenie 
hospodárstva získavala kyberne-
tika, veda, v ktorej mal východný 
blok značný sklz. Do popredia sa 
dostávala sociológia, v 50. ro-
koch vyhlásená za „buržoáznu 
pavedu“, pretože socialistickí 
plánovači si začali uvedomovať 
nevyhnutnosť analýzy kľúčo-
vých spoločenských fenoménov. 
V spoločenských a humanitných 
vedách rýchlo ustupoval prvoplá-

nový dôraz na čistú propagandu 
v prospech kritického vedeckého 
výskumu.

Už od konca 50. rokov sa v týchto 
vedných oblastiach začali vo väč-
šom množstve objavovať témy 
a publikácie, ktoré si zachovávajú 
trvalú vedeckú hodnotu. Pod ve-
dením Štefana Peciara v Jazyko-
vednom ústave vznikal šesťzväz-
kový Slovník slovenského jazyka. 
Začali sa práce na Etnografickom 
atlase Slovenska a vychádzali aj 
päťzväzkové Dejiny slovenskej 
literatúry. V historickej vede sa 
do popredia dostávala mladšia 
generácia historikov ako Ľubo-
mír Lipták, Július Mésároš ale-
bo Jozef Jablonický, ktorí začali 
korigovať stalinskú interpretáciu 
slovenských dejín. Riaditeľ Ústa-
vu teórie a dejín umenia Marián 
Váross publikoval kľúčové die-
la tohto odboru na Slovensku. 
Vznikli tiež syntetické diela k de-
jinám slovenskej hudby, ktoré 
editovali Ladislav Burlas a La-
dislav Mokrý, ako aj dejiny di-
vadla pripravené Milenou Cesna-
kovou-Michalcovou, Ladislavom 
Čavojským, Alexandrom Noskovi-
čom a Emilom Lehutom. 

Na prelome 50. a 60. rokov sa 
výrazne rozbehol aj výskum v prí-
rodných a technických vedách. 
Súviselo to s organizačným 
a personálnym dobudovaním 
viacerých ústavov základného 
výskumu spolu s výraznou pod-
porou výskumu zo strany štátu. 
Medzi najvýznamnejšie príklady 
tohto vývoja patrí Matematický 
ústav, kde pod vedením Antona 
Kotziga vznikla medzinárodne 
uznávaná slovenská škola te-
órie grafov. S menom Štefana 
Schwarza je spojená epocha roz-
voja teórie pologrúp. Rýchlym 
vývojom prechádzal aj Fyzikálny 
ústav vďaka výskumu Júliusa 
Krempaského, Viery Trnovcovej 
a Márie Hartmanovej v oblasti 
fyziky pevných látok. V oblasti 
jadrovej fyziky sa pod vedením 
Juraja Šáchu podarilo vyšpeci-
fikovať oblasť, ktorá umožnila 
nielen základný výskum, ale aj 
významné aplikácie.

V Elektrotechnickom ústave SAV 
pôsobili významné skupiny ve-
deckých pracovníkov zaobera-
júcich sa galvanomagnetickými 
javmi, supravodičmi a tenkými 
vrstvami. V 1963 vzniklo Labora-
tórium polymérov, ktoré v roku 
1967 získalo status ústavu. Roz-

šíreniu tejto vedeckej disciplíny 
sa na Slovensku venoval predo-
všetkým Milan Lazár, prvý riadi-
teľ pracoviska. Chemický ústav 
sa postupne prepracoval na špič-
kový ústav vo výskume sachari-
dov a celulózy. Jeho výskumné 
plány venovali veľkú pozornosť 
zlepšovaniu efektivity v cukro-
varníckom priemysle, ktorý mal 
pre slovenské hospodárstvo veľ-
ký význam. 

Špičkový výskum prebiehal 
v Ústave merania, kde tím vedený 

Jurajom Bolfom navrhol a skon-
štruoval prvý prístroj na mimote-
lový obeh v krajinách východné-
ho bloku. Tento prístroj následne 
výrazne prispel k realizácii prvej 
transplantácie srdca vo východ-
nej Európe, ktorá sa uskutočni-
la v roku 1968 v Bratislave pod 
vedením kardiochirurga Karola 
Šišku. Významným úspechom 
slovenskej vedy bol vývoj počí-
tača RPP-16 v Ústave technickej 
kybernetiky, ale aj objasnenie vý-
voja funkcie endokrinných žliaz 
a ich regulácie v postnatálnom 

období pod vedením endokrino-
lóga Ladislava Macha. 

V danom období sa viaceré ústa-
vy SAV podieľali na rôznych ty-
poch mapovania územia Sloven-
ska – od geomorfologickej mapy, 
ložísk nerastných surovín, tek-
toniky, rozloženia cestnej siete, 
mapy cestovného ruchu, prúde-
nia podzemných vôd, výskumu 
povodia Dunaja až po ohniská 
výskytu rôznych vírusov. Geofyzi-
kálny ústav SAV vykonával seiz-
mickú posudkovú službu, ktorá 

Pod vedením Štefana Peciara 
v Jazykovednom ústave 

vznikal šesťzväzkový Slovník 
slovenského jazyka.

Zdroj: Archív SAV

Milan Lazár, riaditeľ Ústavu 
polymérov SAV, oboznamuje 
akademika AV ZSSR Kuzmu 

Andrianoviča Andrianova 
s aktuálnym výskumom.

Zdroj: Archív SAV

Michal Hubka robí 
pokusnú operáciu s novým 

srdcovým čerpadlom, 
23. 11. 1960.

Zdroj: Archív SAV
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bola nevyhnutná na projektovanie stavieb, ako 
bola napríklad jadrová elektráreň v Jaslovských 
Bohuniciach. 

Liberalizačné tendencie v Československu spolu 
s uvoľňovaním kontaktov so západnými krajinami 
vzbudzovali medzi vedcami optimizmus týkajúci 
sa ďalšieho vývoja vedy a výskumu. Hospodárske 
problémy štátu však výrazne tlmili rozvojové plány 
oboch akadémií. Vznikla paradoxná situácia. Pred 
českou a slovenskou vedeckou obcou sa otvárali 
nové možnosti, ich využitie však limitoval nedosta-
tok financií. Predsedníctvo SAV sa preto prihlási-
lo k snahe Prezídia ČSAV aktívnejšie spolupraco-
vať s vládou pri riešení aktuálnych hospodárskych 

Člen korešpondent SAV Tibor Kolbenheyer, rektor VŠT 
v Košiciach, ktorý pracoval aj v odbore geofyzikálnych 

metód, v rozhovore s kvestorom VŠT Pavlom 
Cagnárom a vedúcim plánovacieho oddelenia VŠT 

Mikulášom Petrašovičom, 3. 5. 1962.
Zdroj: Archív SAV

Počítač RPP16 (Rýchly Programový Procesor so 
16-bitovým slovom) bol prvý československý 
riadiaci počítač tretej generácie. 
Bol vyvinutý v rokoch 1965 – 1968 v Ústave 
technickej kybernetiky SAV. 
Na obr. Ivan Plander s Ivanom Kočišom.
Zdroj: www.vystava.sav.sk

Významným úspechom slovenskej vedy bolo 
objasnenie vývoja funkcie endokrinných žliaz a ich 

regulácie v postnatálnom období pod vedením 
endokrinológa Ladislava Macha.

Zdroj: Archív SAV

problémov a výziev. Akadémie odmietali naďalej 
pasívne akceptovať plány vypracované „stranou 
a vládou“. Chceli sa priamo podieľať na ich prípra-
ve. 

V roku 1965 bol za nového predsedu SAV zvolený 
matematik Štefan Schwarz, ktorý ju viedol počas 
celého liberalizačného obdobia. Koncom 1966 mala 
SAV 44 vedeckých pracovísk, v ktorých pracovalo 
2 556 pracovníkov. Absolútna väčšina z nich otvore-
ne podporovala reformy Československej jari. Týka-
lo sa to najmä otázok slobody vedeckého výskumu, 
samosprávy vedeckých inštitúcií, rehabilitácie ved-
cov postihnutých čistkami a federalizácie nielen 
Československa, ale aj ČSAV. Tieto ciele boli roz-

pracované v Akčnom pláne akadémie, na základe 
ktorého sa začala príprava nového zákona o SAV. 

Jeden zo základných cieľov vedeckej obce bola čo 
najväčšia sloboda bádania. Vedci žiadali odstrá-
nenie byrokratických a ideologických obmedzení, 
ktoré znižovali efektivitu výskumu. Klasickým prí-
kladom bola izolovanosť československej vedy od 
trendov v kapitalistických krajinách. Od roku 1966 
počet ciest pracovníkov SAV na Západ rýchlo na-
rastal. Na základe vlastnej skúsenosti tak mohli 
porovnávať situáciu doma a v zahraničí. Silneli tak 
hlasy volajúce po zásadných reformách vedeckých 
inštitúcií, ale aj komunistického režimu ako celku. 
Jednou z najvýznamnejších aktivít SAV a jej vedenia 

v roku 1968 bola snaha o čo najrýchlejšie prijatie 
nového zákona o akadémii. Mal odrážať aktuálne 
demokratizačné a liberalizačné tendencie a aj oča-
kávané nové postavenie SAV v rámci pripravovanej 
federalizácie Československa.

Za jej začiatok je vo všeobecnosti považovaná 
konferencia českých a slovenských vedcov v kon-
ferenčnom centre SAV v Smoleniach na začiatku 
marca 1968. Slovenskí odborníci tu nastolili po-
žiadavku bezodkladnej federalizácie štátu. Zo slo-
venskej akadémie sa na stretnutí zúčastnili Andrej 
Sirácky, právnici Felix Vašečka a Ladislav Košťa, 
filozof Július Strinka, riaditeľ Ekonomického ústa-
vu SAV Andrej Lantay a historik Samo Falťan. Prí-
tomný bol aj Gustáv Husák, v tom čase ešte bez 
politickej funkcie, v pozícii zamestnanca Ústavu 
štátu a práva. 

Expertná činnosť pracovníkov SAV často zname-
nala vstup do politiky. Viacero z nich bolo vyme-
novaných na rôzne vládne a stranícke posty. Ďalší 
využili zrušenie cenzúry a ako verejní intelektuáli 
sa v masmédiách vyjadrovali k aktuálnym problé-
mom. Eseje historika Ľubomíra Liptáka z toho ob-
dobia sú aktuálne dodnes.  
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Invázia vojsk Varšavskej zmluvy do Československa 21. augusta 1968 znamenala ukončenie refor-
mného procesu a tým aj plánov na zmenu postavenia SAV. Namiesto väčšej výskumnej slobody 
sa začalo obdobie čistiek a normalizačnej ideologickej kontroly. Vedenie KSČ, už pod vedením 
Gustá va Husáka, na jeseň 1969 zmietlo zo stola návrhy zákonov o ČSAV a SAV. Na jar 1970 boli 
potom schválené zmeny v normalizačnom duchu. Tie umožnili ideologické previerky a priamu kon-
trolu fungovania oboch akadémií štátnymi a straníckymi orgánmi. Namiesto voľby predsedníctva, 
aj keď často len formálnej, nastúpil striktný vymenúvací princíp. Stranícke vedenie do kľúčových 
funkcií v SAV priamo dosadzovalo politicky vyhovujúce osoby a odvolávalo tie nepohodlné.

SAV počas normalizácie

SAV aj naďalej formálne ostávala súčasťou ČSAV, 
bola však financovaná a kontrolovaná vládou Slo-
venskej socialistickej republiky (SSR). ČSAV, ktorú 
pritom tvorili už len české pracoviská, spadala pod 
federálny rozpočet. Plánovanie finančných zdrojov 
pre vedu a techniku však ostávalo koordinované. 
V základných ukazovateľoch neboli medzi oboma 
akadémiami väčšie rozdiely. ČSAV však získavala 
výrazne vyššie objemy devízových prostriedkov, 
čo znamenalo, že mala lepšie možnosti nakupo-
vať prístroje na Západe. Tento fakt staval najmä 
technické a prírodovedné ústavy SAV do značnej 
nevýhody.

V rokoch 1970 – 1972 sa v SAV uskutočnili rozsiahle 
čistky. Akadémia bola označená za jedno z ohnísk 
„antisocialistických a antisovietskych tendencií“. 
Úlohou predsedníctva na čele s kardiochirurgom 
Karolom Šiškom bola očista SAV od pracovníkov, 
„ktorí nemali politické, morálne ani odborné pred-
poklady na činnosť v takej významnej ideologickej 

inštitúcii, ako je akadémia“. Kádrovými kontrolami 
museli prejsť takmer všetci zamestnanci SAV, pri-
čom konečné slovo mal stranícky aparát. Akadé-
mia kvôli čistkám a útekom na Západ stratila 426 
zamestnancov z celkového počtu 3 600. Do zahra-
ničia emigrovali spravidla špičkoví vedci v najpro-
duktívnejšom veku. Ich odchod pre slovenskú vedu 
znamenal výraznú, dlhodobú stratu. Išlo napríklad 
o prvého riaditeľa Fyzikálneho ústavu Arnošta 
Kesslera, matematikov Alexandra Rosu, Jána Šev-
číka a Juraja Virsika, chemika Daniela Belluša ale-
bo umenovedca Eduarda Torana. Všetci menovaní 
pokračovali vo vedeckej činnosti na prestížnych 
univerzitách alebo v iných výskumných inštitúciách 
v Nemecku, Kanade, vo Veľkej Británii, v Austrálii, 
vo Švajčiarsku a v USA. 

Na konci prvej polovice 70. rokov bola SAV dôklad-
ne „konsolidovaná“ inštitúcia. Všetky prejavy ne-
súhlasu boli potlačené, publikačná činnosť bola 
pod dôslednou kontrolou. Akadémia a jej predsta-

vitelia sa stali pevnou súčasťou normalizačného 
establišmentu. Dôkazom bola okrem iného aj bez-
problémová organizácia masovej podpisovej akcie 
zameranej na odmietnutie požiadaviek Charty 77.

Po ukončení „konsolidačného procesu“ nastúpilo 
nové obdobie rastu a rozvoja. V roku 1974 bol za 
predsedu SAV vymenovaný fyzik Vladimír Hajko, 
ktorý akadémiu viedol až do roku 1989. Pod jeho 
vedením dosiahla najväčší počet pracovníkov a ve-
deckých pracovísk vo svojej histórii. Medzi najviac 
podporované vedné odbory patrili mikroelektroni-
ka, kybernetika, materiálový výskum a mechanika 
strojov, ktoré mali podporovať rozvoj českosloven-

ského elektrotechnického, strojárskeho a hutníc-
keho priemyslu. Na SAV pripadala zhruba polovica 
výskumných úloh v rámci SSR a 16 % v rámci celé-
ho Československa. 

Záväznou normou činnosti SAV bol štátny plán 
základného výskumu zohľadňujúci predstavy cen-
trálnych štátnych a straníckych orgánov o aktuál-
nej „spoločenskej objednávke“. Výskum mal viesť 
k modernizácii závodov, posilneniu exportnej čin-
nosti a zlepšeniu kvality spotrebných tovarov. 
Základnou tendenciou vývoja socialistickej vedy 
malo byť zbližovanie základného a aplikované-
ho výskumu. Jednotlivé ústavy sa mali orientovať 

Odchádzajúci predseda SAV Štefan Schwarz, 
jeho nástupca SAV Karol Šiška (v strede) 

a podpredseda vlády Štefan Sádovský, 8. 6. 1970.
Zdroj: Archív SAV

Podpredseda SAV Vojtech Filkorn (vľavo) 
blahoželá novovymenovanému predsedovi SAV 
Vladimírovi Hajkovi, 29. 4. 1974.
Zdroj: Archív SAV
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predovšetkým na potreby „výrobnej sféry“, pričom 
akadémia spolupracovala s najvýznamnejšími prie-
myselnými podnikmi v SSR. Najvýznamnejším ve-
deckým výsledkom toho obdobia, ktorý sa uplatnil 
v praxi, bola chemická transformácia sacharidov, 
ktorú v roku 1971 objavil Vojtech Bílik z Chemického 
ústavu. Bílikova reakcia bola od roku 1973 úspešne 
komercionalizovaná a využíva sa až do súčasnosti.

Pozornosť bola zameraná na efektívne využívanie 
surovinových zdrojov, rozvoj a intenzifikáciu poľ-
nohospodárstva, zdravotnú prevenciu, ochranu 
a zlepšovanie životného prostredia a využívanie 
možností, ktoré ponúkala rýchlo sa rozvíjajúca in-
formatizácia. Ústav technickej kybernetiky bol naj-
rýchlejšie rastúcim ústavom akadémie a v polovici 
80. rokov sa stal jej najväčším pracoviskom. 

Výrazné obmedzenie kontaktov so Západom na-
hrádzalo prehĺbenie spolupráce v rámci východné-
ho bloku. V ZSSR vznikol plán budovania vedeckých 
tímov schopných spolupráce s ostatnými socialis-
tickými krajinami. V polovici sedemdesiatych rokov 
táto spolupráca tvorila takmer 60 % výskumnej 
kapacity akadémie. SAV sa zapojila do jadrového 
výskumu v medzinárodnom stredisku Spojené-
ho ústavu jadrového výskumu (SÚJV) v Dubne pri 
Moskve, ako aj do integrovaného programu mie-
rového využitia kozmického priestoru Interkozmos. 
V rámci SAV v Ústave fyziológie hospodárskych 
zvierat a Ústave biochémie a genetiky živočíchov 
prebiehal výskum v oblasti kozmickej biológie, 
konkrétne možnosti chovu prepelice japonskej 
v prostredí bez gravitácie. Kľúčovými postavami 
tohto výskumu boli Koloman Boďa a Marian Juráni.

Hore: Vojtech Bílik.
Dole: Všeobecná schéma Bílikovej reakcie. 
Objav tejto reakcie umožňuje jednoduchú 

prípravu dovtedy ťažko dostupných 
vzácnych sacharidov. 

Zdroj: ChemZi 13/1 (2017)

Pracovníci podieľajúci sa na kozmickom 
výskume: zľava – A. Džodenčuková
a H. Gese zo ZSSR spolu so Š. Pintérom 
z Geofyzikálneho ústavu SAV,
16. 3. 1972.
Zdroj: Archív SAV

Koncom 70. rokov činnosť SAV ovplyvnili zhoršu-
júce sa ekonomické podmienky v Československu. 
Akadémia musela obmedziť import prístrojového 
vybavenia, náhradných dielcov a vedeckej literatú-
ry z kapitalistických krajín. Výsledkom bolo, že na 
začiatku 80. rokov Predsedníctvo SAV konštatovalo, 
že ústavy sú nedostatočne prístrojovo vybavené, 
technické zariadenie je zastarané a chýbajú infor-
mácie o vývoji vedy a výskumu vo svete. Zaostáva-
nie za vývojom vedy a výskumu v kapitalistických 
krajinách sa každým rokom prehlbovalo. Tento fakt 
sa nedal nijako utajiť, pričom ho otvorene a verej-
ne priznávali vedci aj predstavitelia komunistickej 
strany. 

Odpoveďou na existujúce problémy bola koncepcia 
budovania veľkých vedeckých centier. Mali zlepšiť 
spoluprácu príbuzných vedných odvetví, skrátiť 
čas potrebný na riešenie plánovaných výskumných 
úloh a hlavne koncentrovať pridelené prostriedky 
na budovanie laboratórií so špičkovou experimen-
tálnou technikou. Postupne vzniklo šesť centier vý-
skumu zameraných na fyziológiu, elektrofyzikálny 
výskum, biologicko-ekologické vedy, veterinárstvo, 
chémiu a geovedy. 

Nová úloha spoločenských vied mala byť v produk-
cii syntetických diel, ako aj v prognózovaní eko-
nomického a sociálneho rozvoja. Plány rozvoja 
počítali najmä s podporou ekonómie, sociológie, 
marxistickej filozofie a psychológie. Príprava prog-
nózy vývoja spoločnosti do roku 2000 sa stala jed-
ným z najviac sledovaných projektov SAV.
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Na začiatku 80. rokov mala SAV 4 400 pracovníkov 
a 58 pracovísk z toho 48 vedeckých ústavov. Len 25 
% však tvorili vedeckí pracovníci, zvyšok bol „ob-
služný personál“. Napriek snahe o územnú diverzi-
fikáciu, bolo 77 % výskumnej kapacity v Bratislave. 
Vedy o zemi a vesmíre, technické a matematic-
ko-fyzikálne vedy pokrývalo 16 ústavov s 1 380 pra-
covníkmi (31,5 % celkového stavu). V 16 ústavoch 
chemických, biologických a lekárskych vied bolo 
1 760 pracovníkov (40 % celkového stavu). Na 16 
spoločenskovedných pracoviskách pracovalo spolu 
765 zamestnancov (17,5 % celkového stavu). Čoraz 
väčším problémom sa stal rastúci vekový priemer 
zamestnancov SAV. 

Začiatkom druhej polovice 80. rokov politické elity 
krajín východného bloku čoraz naliehavejšie poci-
ťovali nutnosť zásadnejších zmien. Odpoveďou na 
existujúce problémy bol program prestavby, ktorý 
predstavil generálny tajomník Komunistickej stra-
ny ZSSR Michail Gorbačov. Jeho cieľom bola de-
mokratizácia a decentralizácia výkonu moci, spolu 
s obmedzením direktívneho centrálneho plánova-
nia v hospodárskej oblasti. Tieto zmeny sa týkali aj 
organizácie vedy a výskumu v socialistických kra-
jinách.

Napriek zdanlivej nemennosti normalizačného re-
žimu boli na SAV badateľné postupné zmeny týka-
júce sa prístupu k vedcom. Po opadnutí prvotnej 
„ideologickej ofenzívy“ v prvej polovici 70. rokov 
začal prevažovať profesionálnejší, menej ideolo-
gický prístup k hodnoteniu vedeckých pracovní-
kov. Vedenie SAV sa venovalo zvyšovaniu kvality 
vedeckej výchovy ako súčasti riešenia generač-

ného problému v SAV. V roku 1983 novozvolený 
člen predsedníctva Viliam Plevza, riaditeľ Ústa-
vu marxizmu-leninizmu ÚV KSS, otvorene kritizo-
val nadvládu priemernosti v SAV a spoliehanie sa 
na zabehané postupy. Témy omladenia vedeckej 
obce, zdynamizovania a zefektívnenia základného 
výskumu sa s veľkou naliehavosťou objavili v plá-
noch rozvoja SAV práve začiatkom druhej polovice 
80. rokov. 

Výskum sa mal prednostne orientovať na zavádza-
nie nových výrobkov a technológií s minimálnymi 
nárokmi na devízové a investičné zdroje s najpriaz-
nivejšími predpokladmi na rast výroby a prípadný 
vývoz do zahraničia. Veda bola definovaná ako „vý-
robná sila“ a podporu dostával predovšetkým apli-
kovaný výskum, ktorý mal prinášať okamžitý zisk. 
Nové pravidlá umožnili niektorým vedeckým ústa-
vom získavať vlastné príjmy zo spolupráce s pod-
nikovou sférou. Pracoviská SAV však stále venovali 
viac ako 80 % svojich pracovných hodín základné-
mu výskumu.

S nástupom tzv. prestavbového procesu začalo 
Predsedníctvo SAV s vedením KSS rokovať o de-
mokratizačných zmenách vo vnútornom fungovaní 
akadémie. Podpredseda akadémie filozof Vladimír 
Cirbes v roku 1988 otvorene hovoril o výrazných ne-

gatívach fungovania a organizovania vedeckej prá-
ce v SAV, ktoré podložil aktuálnymi sociologickými 
výskumami. Tie spomínali apatiu pracovníkov, po-
rušovanie princípu originality vedeckých prác a ve-
domé skresľovanie výsledkov výskumu. Návrhy rie-
šení však mali len kozmetický ráz, nepredstavovali 
ani len návrat do roku 1967. To však v konečnom 
dôsledku nebolo príliš dôležité. Kolaps európskych 
komunistických režimov a zmeny po roku 1989 po-
stavili slovenskú akadémiu pred úplne nové výzvy. 

Budova ústavov spoločenských vied SAV 
na Klemensovej ulici v Bratislave.
Zdroj: Archív SAV

Položenie základného kameňa na stavbu 
Centra biologicko-ekologických vied 

SAV v Nitre, 28. 1. 1986.
Zdroj: Archív SAV
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V roku 1989 mala SAV viac ako 6 000 zamestnancov na 47 vedeckých pracoviskách. Boli medzi nimi 
kvalitní vedci uznávaní aj v zahraničí, členovia opozičných skupín, pre ktorých bola akadémia bez-
pečným útočiskom, ale aj služobníci normalizačného režimu. V novembrových dňoch roku 1989 sa 
väčšina vedeckých pracovníkov SAV pripojila k protestným akciám študentov a umelcov. Viacerí 
pracovníci SAV pôsobili vo vedení novej politickej sily – Verejnosti proti násiliu. Medzi najaktív-
nejších patrili Fedor Gál, Peter Zajac, Milan Šútovec a František Šebej. V SAV pred odchodom do 
disentu pracoval František Mikloško. V environmentálnom hnutí, z ktorého sa sformovala Strana 
zelených, pôsobil Mikuláš Huba, v obnovenej Demokratickej strane bol aktívny Jozef Šimúth.

SAV na začiatku 90. rokov

Takmer vo všetkých ústavoch vznikali štrajkové 
výbory, ktoré vytvorili celoakademický Štrajkový 
výbor pracovísk SAV. Ten požadoval, aby odstúpi-
li zdiskreditovaní členovia Predsedníctva SAV, aby 
sa začal dialóg medzi zástupcami občianskej ini-
ciatívy a riadiacimi orgánmi akadémie a aby sa 
urýchlene urobili opatrenia na odideologizovanie 
vedy. Následne vznikol samosprávny orgán SAV, 
Rada vedcov, ktorý si zvolil deväťčlenný organizač-
ný výbor na čele s fyzikom Silvestrom Takácsom. 
Na základe aktivity výboru schválila Slovenská 
národná rada v januári 1990 zmenu zákona o SAV. 
Akadémia definitívne prestala byť privilegovanou, 
vrcholnou vedeckou inštitúciou, hlavnou reprezen-
tantkou slovenskej vedeckej komunity. Stala sa 
jednou z rovnocenných vedeckých inštitúcií v Čes-
koslovensku. Zmeny tiež umožnili Rade vedcov 
zvoliť nové predsedníctvo. Po prvýkrát predsedu 
akadémie nenavrhovala ani nepotvrdzovala komu-
nistická ani žiadna iná strana. V januári 1990 sa 

funkcie ujalo nové vedenie na čele s endokrinoló-
gom La dislavom Machom. 

Zmeny sa udiali aj na jednotlivých pracoviskách 
SAV. Predsedníctvo ako jedno z prvých uznesení 
prijalo zásadu výberového konania na funkciu ria-
diteľov ústavov. Vznikli kritériá na čo najobjektív-
nejšie, apolitické hodnotenie činnosti ústavov. Po 
prvý raz sa v SAV uskutočnilo individuálne hodno-
tenie vedeckých pracovníkov ústavov podľa medzi-
národne uznávaných kritérií z hľadiska produkcie 
vedeckovýskumnej činnosti a medzinárodného 
ohlasu. Na základe rehabilitácií sa vracali vedci, 
ktorí predtým z politických dôvodov museli akadé-
miu opustiť. SAV zintenzívnila pracovné kontakty 
so zahraničnými vedeckými inštitúciami, často už 
na báze spoločných projektov. Bolo tiež jasné, že 
v nových podmienkach sa musí čo najskôr otvoriť 
aj otázka vzťahu ČSAV a SAV. 

Zmeny v SAV sa diali pod zvýšeným ekonomickým 
tlakom znižujúceho sa rozpočtu na vedu a výskum. 
Už od roku 1990 sústavne klesal počet zamestnan-
cov akadémie a to zhruba na polovicu stavu v po-
rovnaní s rokom 1989. Racionalizácia riadenia zna-
menala aj zánik mamutích vedeckých centier z 80. 
rokov. Na základe akreditácie vykonanej v roku 
1992 bolo zrušených sedem vedeckých pracovísk.

Koncom roka 1990 predsedníctvo akadémie vy-
tvorilo Grantovú agentúru SAV ako vôbec prvú 
inštitúciu na financovanie vedy na základe súťa-
že výskumných projektov podľa západného vzoru. 

V roku 1996 sa agentúra transformovala na Vedec-
kú grantovú agentúru – VEGA, ktorá pôsobí doteraz. 
Existencia grantov zásadne zmenila financovanie 
ústavov. Zo štátneho rozpočtu dostávali len príspe-
vok, ktorý pokrýval mzdy a časť základného chodu 
pracoviska. Na grantový systém sa viazalo zhruba 
40 % nákladov ústavov, ktoré išli priamo na rieše-
nie konkrétnych, vysúťažených projektov. Finančná 
situácia si vynútila prechod 28 ústavov a spoloč-
ných pracovísk na príspevkovú formu hospodáre-
nia. Dotknuté ústavy mali komerčnými aktivitami 
získať tretinu svojho rozpočtu. Tento zámer však 
narážal na problém, že na Slovensku už takmer ne-
existovali podniky, ktoré by mali záujem o spolu-
prácu s výskumnou sférou.

Na začiatku 90. rokov museli ČSAV aj SAV bojovať 
s pokusmi o ich zrušenie. Negatívnu úlohu zohrá-
valo ich vnímanie ako privilegovaných výtvorov ko-

Demonštrácia pracovníkov SAV na 
Patrónke v novembri 1989.
Zdroj: Archív SAV
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munistického režimu. Kritici si neuvedomovali, že 
podobné inštitúcie fungovali aj mimo východného 
bloku a že československá aj slovenská akadémia, 
podobne ako akadémie v Poľsku alebo Maďarsku, 
nadväzovali na inštitúcie, ktoré vznikli pred rokom 
1948. Ďalšie nebezpečenstvo pre existenciu SAV 
začali predstavovať finančné škrty. Jej reálny roz-
počet v roku 1992 klesol v porovnaní s rokom 1989 
o 70 %, najviac z okolitých postkomunistických kra-
jín. Napriek tomu v čase rozpadu Československa 
mala akadémia za sebou pomerne úspešnú trans-
formáciu z direktívne riadenej organizácie na mo-
dernú, samosprávnu vedeckú inštitúciu. 

Koncom roka 1990 
predsedníctvo akadémie 
vytvorilo Grantovú agentúru 
SAV, ako vôbec prvú 
inštitúciu, na financovanie 
vedy na základe súťaže 
výskumných projektov podľa 
západného vzoru.

Situácia v Slovenskej republike bola v prvej polovici 90. rokov charakteristická politickou nestabi-
litou a v druhej polovici desaťročia zase neštandardnou vládnou reprezentáciou, ktorá Slovensko 
dostala do medzinárodnej izolácie.

SAV v samostatnej SR

Posledné, slávnostné zasadnutie zanikajúcej ČSAV 
sa uskutočnilo 16. decembra 1992. Od začiatku no-
vého roka sa na základe teritoriálneho princípu 
československá akadémia rozdelila na Akadémiu 
vied Českej republiky a Slovenskú akadémiu vied. 
Začiatkom roka 1993, podobne ako nový štát, sa 
SAV musela postarať o svoju akceptáciu v medziná-
rodnej rovine. Vďaka aktivite predsedníctva vede-
ného endokrinológom Branislavom Lichar dusom 
sa v prvom roku samostatnej existencie SR akadé-
mii podarilo uzavrieť 27 medzinárodných bilaterál-
nych dohôd. Rozvinula sa participácia pracovníkov 
SAV na riešení medzinárodných projektov v rámci 
grantov Európskeho spoločenstva a NATO. Kritická 
finančná situácia však výrazným spôsobom brzdila 
jej ďalší rozvoj. 

V roku 1995 sa predsedom akadémie stal fyzik 
Šte fan Luby, ktorý ju viedol nasledujúcich 15 ro-
kov. Vďaka rastu slovenskej ekonomiky v rokoch 
1995 – 1997 sa čiastočne podarilo vyriešiť finančné 
požiadavky akadémie. Dočasne sa podarilo stabi-
lizovať počet zamestnancov a zlepšiť ich platové 
podmienky. Ďalšiu fázu vývoja malo charakteri-
zovať čiastočné oživenie vedeckého potenciálu, 
reforma postgraduálneho štúdia, identifikácia vý-
skumných priorít v podobe dlhodobej vednej stra-
tégie. To všetko však na Slovensku prebiehalo 
s väčšími ťažkosťami a oveľa pomalšie ako v oko-
litých krajinách. 

Bolo to aj preto, že po druhom volebnom víťazstve 
Hnutia za demokratické Slovensko v roku 1994 sa 

Predseda SAV Branislav Lichardus 
odovzdáva cenu SAV.
Zdroj: Archív SAV

Zasadnutie Grantovej agentúry SAV.  
Vľavo podpredseda SAV Baltazár Frankovič, 15. 5. 1991.
Zdroj: Archív SAV
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negatívne trendy v slovenskom politickom vývoji 
prehlbovali. Organizácie, ktorých zamestnanci vy-
stupovali voči vláde kriticky, čo bol aj prípad SAV, 
boli trestané administratívnym šikanovaním, útok-
mi vládnych médií. Súčasťou snahy o oslabenie 
a potrestanie SAV bol napríklad neúspešný návrh 
na presun jej humanitných ústavov pod Maticu 
slovenskú. 

V roku 1998 sa v Slovenskej republike konali štvrté 
parlamentné voľby po páde komunistického reži-
mu. Spájali sa s nimi značné očakávania. Ukončili 
éru „liberalizmu“, rozhodujúcim spôsobom ovplyv-
nili vnútropolitický vývoj a zahraničnopolitické 
smerovanie štátu. V rámci snahy o medzinárodnú 
akceptáciu a vstup do medzinárodných štruktúr 
vzala na seba nová vláda viaceré medzinárodné zá-
väzky týkajúce sa podpory vedy, výskumu a vzdelá-
vania. Optimistické čakávania vedeckej obce však 
vystriedalo rozčarovanie. Riešenie čoraz nalie-
havejších organizačných a finančných problémov 
fungovania SAV sa aj naďalej oneskorovalo. Nový 
zákon o SAV sa podarilo schváliť až v roku 2002. 
Po desaťročnom čakaní akadémia dostala moder-
ný zákon, ktorý znamenal spoločenskú akceptáciu 

jej postavenia ako vedeckovýskumnej inštitúcie, 
zdôrazňoval jej samosprávny princíp a reguloval jej 
vzťahy s vysokými školami. 

Aj rok 2002 bol však z hľadiska SAV charakteris-
tický nedostatkom finančných prostriedkov. Aka-
demickí funkcionári neustále upozorňovali, že 
reálne financovanie vedy nie je v zhode so záväz-
kami štátnej politiky vedy a techniky. Objavila sa 
aj kritika zo strany EÚ. Slovensko v podpore vedy 
a výskumu čoraz viac zaostávalo aj za krajinami 
V4. Bolo dlhodobo jedinou krajinou V4, kde výdav-
ky na vedu klesli. Česká republika dávala na vedu 
v porovnaní so Slovenskom asi osemkrát viac fi-
nančných prostriedkov. Nedostatok financií v SAV 
výrazne urýchľoval aj odchod jej vedeckých pracov-
níkov na lepšie platené miesta v súkromnej sfére 
alebo v zahraničných vedeckých inštitúciách. Aka-
démia začala mať problémy so získavaním nových 
pracovníkov.

Pre rozvoj SAV bol kľúčový vstup Slovenska do Eu-
rópskej únie (EÚ) v roku 2004. Akadémia sa podie-
ľala na viacerých aktivitách, ktoré s tým súvise-
li. Na žiadosť vlády vypracoval Ústav slovenskej 

Podpredseda SAV František Hanic víta 
delegáciu expertnej skupiny Európskeho 
spoločenstva pre oblasť vedy a techniky, 
4. 10. 1990.
Zdroj: Archív SAV

Predseda SAV Štefan Ľuby víta 
na pôde akadémie kozmonauta 

Ivana Bellu a jeho náhradníka 
Michala Fuliera, 1999. 

Zdroj: Archív SAV

a svetovej ekonomiky analýzu o hospodárskom do-
pade tohto kroku. Ústavy SAV organizovali niekoľ-
ko konferencií týkajúcich sa integrácie. Riaditeľka 
Ústavu etnológie SAV Gabriela Kiliánová sa zú-
častnila v Berlíne na diskusnom večere, na ktorom 
sa publikum oboznamovalo s novými členskými 
krajinami EÚ. Vedecký sekretár SAV historik Dušan 
Kováč vystúpil s prednáškami o Slovensku v Mní-
chove a v Miláne. V predvečer vstupu SR do EÚ 
na slávnostnom zhromaždení v historickej budove 
SND z deviatich významných osobností Slovenska, 
ktorí predniesli svoje príhovory a želania, boli traja 
predstavitelia SAV: fyzik Vladimír Bužek, etnolo-
gička Gabriela Kiliánová a chemik Jozef Noga.

Členstvo v EÚ umožnilo akadémii jednoduchšie 
zapojenie sa do európskych projektov. Financie 
získané z týchto zdrojov tvorili často jedinú mož-
nosť, ako vylepšiť a v niektorých oblastiach dokon-
ca eliminovať chronicky nedostatočné financova-
nie zo strany štátu. Akadémia bola v tomto smere 
úspešná už predtým najmä v oblasti materiálovej 
fyziky, nanotechnológií, mikroelektroniky, práško-
vej metalurgie, mikromechaniky, génových tech-
nológií alebo ekológie. V roku 2004 dosiahol počet 

schválených projektov 6. rámcového programu EÚ 
(s účasťou organizácií zo SAV ako členov riešiteľ-
ských tímov) číslo 56. Najviac účastí bolo z Fyzikál-
neho ústavu, Ústavu informatiky, Ústavu krajinnej 
ekológie, Ústavu zoológie a Elektrotechnického 
ústavu, pričom najviac projektov bolo v progra-
moch Nanotechnológie, Vedy o živote a Trvalý roz-
voj.
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Od roku 2007 vedenie akadémie začalo uvažovať o jej transformácii na právno-ekonomickú formu 
verejných výskumných inštitúcií podľa modelu slovenských vysokých škôl a Akadémie vied Českej 
republiky. SAV by tak získala možnosť používať svoj majetok aj na podnikateľské účely v oblasti vedy 
a výskumu. Pod vedením nového predsedu SAV virológa Jaroslava Pastoreka, zvoleného v roku 2009, 
vznikla Komisia na riešenie problematiky vhodného ekonomického modelu SAV. Jej výstupom bol 
dokument Návrh transformácie SAV s cieľom prechodu SAV na formu verejnoprávnych výskumných 
inštitúcií. V tom čase zrejme len málokto očakával, že realizácia tohto plánu bude trvať viac ako 
desať rokov.

Transformačná odysea

Akadémia však zároveň riešila aj ďalšie výzvy. 
Týkali sa zlepšenia vzťahov s vysokými školami 
a podnikateľskou sférou. Vedecké organizácie SAV 
nadviazali spoluprácu so všetkými vysokými ško-
lami a univerzitami na Slovensku. Rástol aj počet 
spoločných pracovísk. V roku 2010 ich počet do-
siahol 50, pričom väčšina z nich riešila problémy 
týkajúce sa prírodných a technických vied. V roku 
2010 v rámci SAV fungovalo dvanásť centier exce-
lentnosti zriadených predsedníctvom SAV s cie-
ľom podporovať špičkový základný a aplikovaný 
výskum v SR. Dvadsať pracovísk akadémie na zá-
klade zmluvnej spolupráce riešilo konkrétne prob-
lémy „pre prax“.

Ako však konštatoval Štefan Luby, na rozdiel od 
okolitých krajín na Slovensku príliš nefungovala 
spolupráca výskumu na projektoch so slovenskými 
malými a strednými podnikmi. Slovenskí podnika-
telia vo všeobecnosti výskum podporovali, len ak 
s ním bola spojená štátna subvencia. Na druhej 
strane zahraničné firmy pôsobiace na Slovensku si 

sem svoje vývojové strediská nepreniesli. Výsled-
kom bolo, že investície podnikov do vedy a výsku-
mu na Slovensku stagnovali. Aj v súčasnosti platí, 
že uplatnenie inovácií domácimi výrobcami je limi-
tované prílišnou závislosťou slovenskej ekonomiky 
od zahraničných investorov. Podstatná časť vedec-
kých výstupov SAV sa tak končí ich aplikáciou v za-
hraničí. V tom lepšom prípade na základe zmluvné-
ho výskumu, z ktorého má SAV finančný zisk.

Aj napriek pretrvávajúcej absencii štátnej vednej 
politiky a stabilného systému financovania vedy 
rozvoj SAV napredoval. V období rokov 2007 – 2015 
sa výrazne zlepšila infraštruktúra na pracoviskách, 
podarilo sa zabezpečiť kvalitnejšie podmienky na 
prácu výskumných tímov, zlepšil sa proces prípra-
vy doktorandov a napriek už spomenutým obme-
dzeniam sa podarilo naštartovať viacero projektov 
aplikovaného výskumu a spolupráce so súkrom-
ným sektorom. Medzi výsledky týchto aktivít patria 
aj projekty niekoľkých výskumných centier a uni-
verzitných parkov: Aplikovaný výskum materiálov 

a Univerzitný vedecký park pre biomedicínu v Bra-
tislave, Výskumné centrum progresívnych materi-
álov a technológií v Košiciach alebo Biotechnolo-
gické laboratóriá SAV v Šarišských Michaľanoch. 
Rástol aj počet bilaterálnych dohôd so zahranič-
nými partnermi. V roku 2010 ich bolo 62. Akadémia 
bola mimoriadne úspešná v počte prijatých európ-
skych projektov, v ktorých pôsobili jej výskumné 
tímy – v roku 2008 úspešnosť dosahovala 25 %, čo 
dvaapolkrát prevyšovalo celoeurópsky priemer.

V prvom desaťročí 21. storočia sa v SAV podarilo 
sa dosiahnuť viacero medzinárodne významných 
výsledkov. V Ústave anorganickej chémie sa pod 
vedením Vladimíra Malkina, Oľgy Malkinovej a Jo-
zefa Nogu podarilo vyvinúť kvantovochemický 
program ReSpect, najefektívnejší program na sve-
te, ktorý sa využíva na výpočty magnetických vlast-
ností zlúčenín s ťažkými prvkami. 

Zlatú medailu SAV získal Eberhard Borsig (Ústav polymérov SAV), a Medaily SAV
za podporu vedy dostali tri vedkyne a vedec z Ústavu anorganickej chémie SAV
– Dalma Gyepesová, Jana Madejová, Oľga Malkin a Vladimír Malkin, 19. 10. 2016.
Zdroj: Vladimír Šimíček
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Štúdia Petra Samuelyho, Pavla Szabóa a Jozefa 
Kačmarčíka z Ústavu fyzikálnej elektroniky o tzv. 
dvojmedzerovej supravodivosti uverejnená v pre-
stížnom americkom časopise Physical Review Let-
ters si získala nebývalý ohlas a patrí medzi najcito-
vanejšie slovenské vedecké práce vo svete vôbec.

Tím pracovníkov z Geofyzikálneho ústavu v zlože-
ní Peter Moczo, Jozef Kristek, Martin Gális, Miriam 
Kristeková vyvinul komplexnú metódu numeric-
kého modelovania seizmického pohybu v štruk-
turálne zložitých prostrediach, ktorá patrí medzi 
najlepšie na svete. Pracovníci Ústavu materiálov 
a mechaniky strojov SAV pod vedením Františka 
Simančíka dosiahli vynikajúce výsledky v oblasti 
lisovania práškových zmesí na báze hliníkových 
zliatin, ktoré sa už využívajú v priemysle. 

Pretrvávajúce problémy so stabilnou štátnou pod-
porou vedy a výskumu, tým aj závislosť od európ-
skych zdrojov financovania viedla po roku 2010 
k snahe o zmenu štruktúry pracovísk SAV. Pred-
sedníctvo SAV vedené J. Pastorekom presadzova-
lo spájanie alebo zlučovanie menších ústavov do 
väčších celkov, ktoré by boli finančne stabilnejšie 
a mali väčšiu šancu pri získavaní veľkých európ-
skych projektov. Zo svojho druhého funkčného 
obdobia však J. Pastorek odslúžil len necelé dva 
roky. Neprimeraná politická angažovanosť počas 
prezidentských volieb v roku 2014 a nedostatočná 
komunikácia so Snemom SAV viedla k návrhu na 
jeho odvolanie, ktorý snem v decembri aj schvá-
lil. Za jeho nástupcu zvolil snem chemika Pavla 
Šaj galí ka. Predsedníctvo pokračovalo v nastúpe-
nom trende podpory vytvárania väčších pracovísk. 

Napriek tomu, že táto snaha nebola v rámci SAV 
vnímaná jednoznačne pozitívne, naštartovala pro-
ces, ktorý výrazne formoval vývoj akadémie v na-
sledujúcich rokoch. 

Ďalšou z priorít nového vedenia SAV bola snaha 
zvýšiť veľmi slabú úspešnosť slovenských ved-
cov v získavaní prestížnych grantov Európskej vý-
skumnej rady (ERC). V tejto kategórii patrí Sloven-
sko k najmenej úspešným krajinám EÚ. Aj to bol 
jeden z dôvodov spustenia programu SASPRO a ná-
sledne aj SASPRO 2 s cieľom vytvoriť podmienky na 
prilákanie excelentných zahraničných vedeckých 
pracovníkov, ako aj úspešných slovenských vedcov 
pôsobiacich v zahraničí. Predsedníctvo zároveň 
začalo pracovať na projektovej schéme, ktorá by 
umožňovala vybudovať celé výskumné tímy tak, 
ako to už roky funguje v českej a maďarskej aka-
démii vied. Program bol odštartovaný v roku 2022 
pod názvom Impulz.

V roku 2015 bol schválený dokument SAV 2020, 
ktorý aktualizoval základnú misiu akadémie ako 
neuniverzitnej výskumnej inštitúcie. SAV sa defi-
novala ako organizácia, ktorá robí výskum v oblas-
tiach, ktoré sú „inovatívne, náročné na personálnu 
alebo výskumnú infraštruktúru, rozvíja inovatívne 
technológie a diagnostiku“. Zameriava sa rovna-
ko na „aktuálne globálne výzvy“, ako aj na „ná-
rodno-regionálne-kultúrne orientovaný výskum 
a ochranu kultúrneho dedičstva“.

Jednou hlavných úloh Predsedníctva SAV pod ve-
dením P. Šajgalíka bola analýza záverov akreditač-
ného hodnotenia ústavov z roku 2016. Po prvýkrát 

Špičkový vedecký tím 
numerického modelovania 

seizmického pohybu tvoria (zľava) 
Martin Gális, Peter Moczo, 

Miriam Kristeková a Jozef Kristek, 
z Geofyzikálneho ústavu SAV. 

Zdroj: Peter Mozco

Tím prof. Petra Samuelyho, pôsobiaci v Centre 
fyziky veľmi nízkych teplôt, v zložení: 
Peter Samuely, Jozef Kačmarčík, Zuzana Pribulová, 
Pavol Szabó, z Ústavu experimentálnej fyziky 
SAV. Cenu Vedecko-technický tím roka 2012 
získali za významný prínos v oblasti výskumu 
vysokotepelnej supravodivosti pomocou 
experimentálneho potvrdenia a objasnenia 
mechanizmu dvojmedzerovej supravodivosti. 
Zdroj: www.vedatechnika.sk
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na Slovensku vedeckovýskumnú inštitúciu posu-
dzovali výhradne zahraniční experti. Na základe 
výsledkov boli Ústav polymérov a Ústav etnológie 
vyhodnotené ako špičkové pracoviská z hľadiska 
európskeho výskumného priestoru. Ďalších 30 or-
ganizácií z celkového počtu 57 bolo „na dobrej eu-
rópskej úrovni“. 

V nadväznosti na dáta získané počas akreditácie 
bol v SAV prijatý model výkonového financovania, 
ktorý akadémiu priblížil k podobnému modelu roz-
deľovania financií, aký už roky fungoval na vyso-
kých školách. Jeho cieľom je zabezpečiť spravod-
livejšie prerozdeľovanie mzdového fondu ústavov, 
lepšie zodpovedá ich vedeckej úspešnosti a vý-
konu. Po akreditácii sa rýchlym tempom rozbeh-

Prvý míting expertov pre hodnotenie vedeckých ústavov SAV, Bratislava, 18. 7. 2016.
Predseda SAV Pavol Šajgalík víta hodnotiacu komisiu zloženú zo zahraničných expertov 
a členov za SAV.
Zdroj: TASR - Pavel Neubauer

lo aj spájanie ústavov. Spájanie ústavov podporil 
vo svojich záveroch aj medzinárodný akreditačný 
panel, aj novovytvorený medzinárodný poradný 
zbor SAV.

Rok 2018 mal priniesť najzásadnejšiu zmenu fun-
govania SAV od roku 1989. Po niekoľkoročných prí-
pravách, v septembri 2017 Národná rada SR (NR SR) 
prijala zákon o zmene SAV na verejnú výskumnú 
inštitúciu (v. v. i.). K transformácii však nakoniec 
neprišlo. V priebehu roka 2018 ministerstvo škol-
stva napriek snahám SAV celý proces zmarilo. 
V septembri 2018 NR SR prijala novelu zákona, 
na základe ktorej sa výskumné inštitúcie akadé-
mie opätovne stali štátnymi rozpočtovými alebo 
príspevkovými organizáciami. V SAV tak aj naďalej 
pretrvávali problémy vyplývajúce z nedostatočnej 
flexibility v používaní finančných prostriedkov a zo 
sťaženej spolupráce s podnikateľským sektorom. 

Vedci a ústavy z SAV i napriek uvedeným problé-
mom boli v rámci základného výskumu riešiteľmi 
a spoluriešiteľmi viac ako 40 projektov v schéme 
Horizon 2020, ako aj v ďalších prestížnych európ-
skych schémach, ako sú ERA.NET a COST. Rozho-
dujúcim nástrojom projektového financovania 
výskumu v SAV však zostávala domáca Agentúra 
na podporu výskumu a vývoja. Akadémia je jej naj-
úspešnejším žiadateľom, keď projekty SAV tvoria 
asi 20 % z podaných projektov v rámci všeobec-
ných výziev, pričom úspešnosť je približne 30 %. 
Pokračoval aj proces upevňovania spolupráce 
s vysokými školami. V roku 2019 SAV podpísala 
memorandum o porozumení a úzkej spolupráci 
s Univerzitou Komenského v Bratislave, Sloven-

skou technickou univerzitou, Univerzitou Pavla Jo-
zefa Šafárika, Technickou univerzitou v Košiciach 
a Univerzitou veterinárneho lekárstva a farmácie 
v Košiciach. 

Nová vládna koalícia, ktorá vznikla po voľbách 
2020, v aktívnej spolupráci s Predsedníctvom SAV 
opätovne naštartovala proces transformácie. Bola 
to nová príležitosť dokončiť premenu akadémie 
na modernú výskumnú inštitúciu s kvalitnou infra-
štruktúrou. Z hľadiska stále mimoriadne nízkych 
štátnych investícií do vedy a výskumu je kľúčové 
zjednodušenie spolupráce so súkromnou sférou 
a možnosť získavať dodatočné zdroje na výskum. 
V roku 2021 Predsedníctvo SAV pod vedením Pav-
la Šajgalíka dokončilo všetky potrebné kroky na 
bezproblémovú transformáciu SAV. Organizácie 
akadémie po náročnej administratívno-organizač-
nej príprave úspešne prešli na právnu formu verej-
ných výskumných inštitúcií k 1. januáru 2022.

SAV sa definovala ako 
organizácia, ktorá sa 
zameriava na „aktuálne 
globálne výzvy“, ako aj 
na „národno-regionálne-
kultúrne orientovaný 
výskum a ochranu 
kultúrneho dedičstva“.
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Obdobie pandémie COVID-19 naplno ukázalo spoločenskú užitočnosť výskumnej činnosti ústavov 
SAV. Do boja proti ochoreniu sa zapojilo predovšetkým Biomedicínske centrum SAV, ktoré v tomto 
smere zohrávalo kľúčovú úlohu. Na riešení problémov spojených so šírením vírusu a spoločenských 
dôsledkov epidémie však participovali aj matematici, sociológovia, etnológovia, antropológovia, 
psychológovia, vedci z oblasti sociálnej komunikácie alebo štátu a práva. Aktivity vedeckých pra-
covníkov sa tak stali oveľa viditeľnejšie v celej spoločnosti, s výraznou pomocou aj pre decíznu 
sféru a samosprávne štruktúry štátu.

SAV v roku 2022

Začiatkom roka 2022 SAV združovala 48 organizá-
cií, z toho 45 vedeckých ústavov a vedeckých cen-
tier. Pôsobilo v nich 2 147 vedeckých pracovníkov. 
Každý rok v SAV študuje okolo 450 doktorandov 
v dennej forme štúdia, takmer 30 % z nich je zo 
zahraničia. SAV podľa sociologických prieskumov 
dlhodobo patrí medzi najdôveryhodnejšie inštitú-
cie na Slovensku. Jej pracovníci sú členmi množ-
stva poradných zborov orgánov a organizácií štát-
nej správy. Zapájajú sa do riešenia aktuálnych 
problémov v spoločnosti a výziev verejného života. 
Pôsobia tiež ako experti v medzinárodných a eu-
rópskych organizáciách, ako sú Európska komisia, 
OECD, WHO či NATO. 

SAV ostáva najväčšou a najúspešnejšou organizá-
ciou vedy a výskumu na Slovensku. Napriek noto-
ricky známym, dlhodobým problémom, akými sú 
výrazné podfinancovanie vedy v porovnaní s väč-
šinou krajín EÚ a chýbajúca dlhodobá stratégia 
vednej politiky, sa slovenskej akadémii stále výraz-
nejšie darí presadzovať v európskom výskumnom 
priestore. 

Do budúcnosti je veľkou výzvou a prísľubom trans-
formácia organizácií SAV na formu verejných vý-
skumných inštitúcií, ktorá umožňuje viaczdrojové 
financovanie a spoluprácu s podnikateľským sekto-
rom. Táto zmena už právne prebehla, bude dôleži-
té sledovať, ako organizácie dokážu plnohodnotne 
využiť výhody z podmienok v. v. i. Je nepochybné, 
že hlavným zameraním akadémie aj naďalej zo-
stane základný výskum, forma v. v. i. však lepšie 
umožňuje aj spoluprácu s aplikačnou sférou, čím 
prispeje k zlepšeniu financovania ústavov a zvýši 
ich potenciál na širokú spoluprácu v základnom 
i aplikačnom výskume vrátane medzinárodných 
kooperácií. 

Počas svojej sedemdesiatročnej existencie čelila 
SAV mnohým výzvam a musela prekonávať mno-
hé problémy. Podarilo sa jej však nielen prežiť, ale 
hlavne úspešne rozvíjať slovenskú vedu. Tento fakt 
je zárukou, že môže byť úspešná aj v nových, ná-
ročných výzvach, ktoré pred vedecký výskum nepo-
chybne postaví vývoj v nasledujúcich desaťročiach. 
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